
سرخط خبر

 گرانی گوشت دست سازمان 
حمایت است

به دنب��ال انتق��اد رئی��س اتحادیه گوش��ت 
گوسفندی که گفته بود صادرات مجاز و غیرمجاز 
گوشت و دام زنده باعث کمبود و گرانی گوشت 
ش��ده است و وزارت جهاد کشاورزی باید نسبت 
به این مساله پاسخگو باشد، رئیس مرکز اصلاح 
نژاد دام وزارت جهاد کشاورزی در این باره اعلام 
ک��رد این وزارتخانه ب��ا هرگونه افزایش قیمت و 
گرانی گوشت مخالف است و اگر صادرات بی رویه 
دام زنده عامل گرانی است، چرا قیمت دام زنده 
تغییر نکرده است؟ محمدرضا ملاصالحی به ایسنا 
گفت: اگر صادرات دام زنده از سوی وزارت جهاد 
کشاورزی بی رویه بوده و باعث کمبود عرضه دام 
زنده در بازار و گرانی گوش��ت قرمز ش��ده است، 
باید روی قیمت دام زنده نیز اثرگذار باش��د، در 
حالی که قیمت دام زنده در هفته های گذشته رو 
به کاهش بوده و در 3 س��ال گذشته بین حدود 
۱۰ تا ۱۲ هزار تومان در نوس��ان بوده است. وی 
با بی��ان اینکه قیمت دام زنده س��بک در هفته 
گذش��ته کیلویی حدود ۱۰۰ تومان نس��بت به 
هفته قبل آن کاهش داش��ته است، افزود: علت 
اصلی افزایش قیمت گوشت قرمز این است که 
برخی دلالان و سودجویان در بازار دام و گوشت 
قرمز به دنبال افزایش قیمت گوشت قرمز و سود 
بیشتر هستند که در این زمینه سازمان حمایت 
مصرف کنندگان و تولیدگنندگان باید ورود کند و 

جلوی سوءاستفاده آنها را بگیرد.

۱۹ میلیون نفر »بد مسکن« هستند
وزیر راه وشهرس��ازی با بیان اینکه سرعت 
رشد جمعیت چه در شهرها و چه در روستاهای 
کشور کاهش خواهد یافت، معتقد است آنچه 
در حال حاضر بیشترین اهمیت را دارد بهبود 
ش��اخص کیفیت زندگی اس��ت، زیرا براساس 
بررس��ی ها هنوز در ایران وضعیت مسکن ۱۹ 
میلیون نفر مثبت ارزیابی نمی شود. به گزارش 
ایس��نا، عباس آخوندی گف��ت: آنچه آمارهای 
سال های گذشته نش��ان می دهد قطعی بودن 
کاهش س��رعت رشد جمعیت در سطح کشور 
است. از این رو محور اصلی برنامه ها در این حوزه 
باید به سمت بهبود شاخص های کیفیت زندگی 
برود.  وی ادامه داد: پیش بینی ما این است بیش 
از آنکه تقاضای جدید برای مس��کن به وجود  
آید، بحث افزایش س��رعت و شاخص کیفیت 
مس��کن مدنظر متقاضیان قرار گیرد. آخوندی 
در بخش دیگری از اظهارات خود با اش��اره به 
وضعیت مال��ی پروژه های زیربنای��ی در حوزه 
راه وشهرس��ازی، گفت: از آبان ماه سال گذشته 
تاکن��ون تخصیص مس��تقیمی از خزانه برای 
پروژه ها نداشتیم اما با پیگیری های انجام شده 
برای انتشار اسناد خزانه در این حوزه کارهایی 
شده اس��ت. وزیر راه وشهرسازی همچنین به 
معاون اول رئیس جمهوری پیش��نهاد تاسیس 
یک نظام کنترل پروژه در امور زیربنایی را داد و 
خاطرنشان کرد: با توجه به گسترده  بودن تعداد 
پروژه های عمرانی و نیاز جدی به مدیریت منابع 
مالی برای تخصیص اعتبارات لازم به آنها قطعا 
تاسیس یک نظام کنترل پروژه اهمیت زیادی 

خواهد داشت.

وزیر نیرو اعلام کرد
جزئیات صدور قبوض پیامکی آب و 

برق به مردم
وزیر نی��رو از صدور قب��وض پیامکی برای 
مش��ترکان آب و برق تا پای��ان فعالیت دولت 
یازده��م خبر داد و گفت: ه��دف از اجرای این 
طرح دسترسی مشترکان به اطلاعات مصرف 
خود از طریق تلفن همراه است. به گزارش مهر، 
حمید چیت چیان با اشاره به اجرای طرح های 
جدید فرهنگسازی در مصرف آب و برق توسط 
مشترکان، گفت: بزودی مشترکان می توانند از 
طریق تلفن همراه به تمام اطلاعات خود درباره 
خدمات آب و برق دسترسی داشته باشند. وزیر 
نیرو تصریح کرد: با اجرای این طرح مشترکان 
می توانن��د میزان مصرف و س��ایر نیازهای آب 
و ب��رق و... را از طری��ق تلفن هم��راه در داخل 
خانه های خود محاس��به کنند و به بسیاری از 
اطلاعات در این زمینه دسترسی داشته باشند. 
وی در بخ��ش دیگری از س��خنان خود اظهار 
داش��ت: اگر بتوانیم مردم را متقاعد کنیم که 
به بخش تخصصی آب ایم��ان بیاورند که آب 
محدود اس��ت و باید درست مصرف شود و این 
مه��م را در رفتار خود منعکس کنند موفقیت 
بزرگی برای ملت ما است که اثرات دامنه داری 
برای نس��ل های آینده خواهد داشت. وزیر نیرو 
تاکی��د کرد: در س��ال های اخی��ر درآمد نفت 
خوب بوده و هزینه های ناچیز و امکانات خوبی 
داش��تیم، اما اکنون این منابع محدود ش��ده و 
صنعت آب و برق چ��اره ای جز روی پای خود 
ایستادن ندارد. وی خاطرنشان کرد: وزارت نیرو 
مجبور اس��ت نیازهای مالی و اقتصادی خود را 
تأمین کند و برای این کار نیاز به تجربه جهانی 

در اقتصاد آب و برق داریم.

 شاخص کل قیمت و بازده نقدی بورس تهران 
در پایان معاملات دیروز با کاهش ۱77 واحدی 

به رقم 78 هزار و ۱۹۰ واحد رسید.
 وزارت امور اقتصادی و دارایی مجاز ش��د در 
سال ۹۵ تا مبلغ ۱۲۵ هزار میلیارد ریال اوراق 

تسویه خزانه منتشر کند.
 تسنیم نوش��ت: میزان حقوق دولتی وصول 
ش��ده از معدن در بهار امسال نسبت به مدت 

مشابه پارسال 43/8 درصد کاهش یافته است.
 دبی��ر ش��ورای عالی فضای مج��ازی گفت: 
از ای��ن هفته تیم ه��ای ویژه ای برای بررس��ی 
احتمال نقش داشتن سیستم های سایبری در 
آتش سوزی های اخیر به مکان های آتش سوزی 

اعزام می شوند.
 ابوالفض��ل گلپایگان��ی، رئیس کمیس��یون 
صنای��ع اتاق بازرگانی ایران گفت: بخش عمده 
تسهیلاتی که به بخش صنعت پرداخت شده، 
وام های تمهیدی بوده و رکود دلیل اصلی رشد 
منفی بخش صنعت در سال گذشته بوده است.
 مع��اون منابع انس��انی وزی��ر صنعت گفت: 
دستگاه های نظارتی اگر یک مورد حقوق غیر 
عرف در وزارت صنعت شناسایی کردند، اعلام 

کنند.
 در کمیس��یون برنامه، بودجه و محاس��بات 
مجلس تصویب ش��د در صورت پرداخت اصل 
وام های خرد و کوچک تا س��قف ۱۰۰ میلیون 
تومان، س��ود آن از محل تجدی��د ارزیابی های 
دارایی های خارجی بان��ک مرکزی برای بانک 

وام دهنده، تامین و جریمه آن بخشیده شود.
 هی��ات وزی��ران تصوی��ب ک��رد کلی��ات 
قراردادهای نفتی شامل قیمت، مدت و اعمال 
شرایط عمومی باید به تایید وزیر نفت برسد. 
همچنین براساس تصمیم دولت وزارت نفت 
مکلف اس��ت یک نس��خه از قراردادهای امضا 
ش��ده موضوع مصوب��ه یادش��ده را ظرف ۱۰ 
روز پ��س از تاریخ نفوذ هر ق��رارداد، به صورت 
طبقه بندی ش��ده برای رئیس مجلس شورای 

اسلامی ارسال کند.

دولت از سرمایه گذار داخلی  
حمایت نمی کند!

امی��د یراقی، رئیس اتاق بازرگانی مش��ترک 
ایران و آلمان درب��اره رابطه اقتصادی میان این 
دو کش��ور در دوران پسابرجام اظهار کرد: بعد از 
برجام بیش از ۱۰۰۰ آلمانی در قالب هیات های 
تجاری وارد ایران شده و تمایل به سرمایه گذاری 
خارجی در ای��ران دارند. این عضو اتاق بازرگانی 
با انتقاد از عدم حمایت دولت از س��رمایه گذاری 
خارجی تصریح کرد: البته دولت فقط پروژه های 
بزرگ دولت��ی را برای جذب س��رمایه خارجی 
ضمان��ت می کن��د و بخ��ش خصوص��ی از این 
حمایت ها محروم هستند. بحث سرمایه گذاری 
خارج��ی را بای��د از روابط تج��اری و اقتصادی 
 تفکیک کرد. سرمایه گذاری خارجی در کشور ما 
ریس��ک هایی دارد که ط��رف خارجی مطمئن 
نیس��ت که بعد از سرمایه گذاری این سرمایه بار 
دیگر برگردد و دولت هم حاضر نیست در این باره 
ضمانت بدهد. یراقی افزود: البته برای همکاری 
مشترک هیچ مانعی وجود ندارد، زیرا کشورهای 
منطقه مانن��د ترکیه با بحران مواجه ش��ده اند، 
روسیه به دلیل تحریم ها مورد توجه کشورهای 
اروپایی بویژه آلمان قرار نمی گیرد. حتی به دلیل 
کاهش قیمت نفت کش��ورهایی مثل عربستان 
سعودی هم نمی توانند از لحاظ روابط اقتصادی 

با کشورهای اروپایی خوب عمل کنند.
بعد از برجام، بیش�تر کالای مصرفی را از  ■

آلمان خریدیم
یراقی خاطرنشان کرد: خرید کالای مصرفی 
از آلمان در دوران پسابرجام بیشتر شده است، 
زیرا خرید این کالاها براحتی و با پرداخت های 
نقدی انجام می شود. برای خرید ماشین آلات از 
آلمان نیاز به مش��ارکت با بانک های داخلی یا 
فاینانس از بانک ه��ای خارجی داریم به همین 
دلیل هم ب��ا تداوم مش��کلات بانک��ی روبه رو 
هستیم، زیرا خرید کالاهای صنعتی نیاز به نقل 
و انتق��ال میلیون ها یورو پ��ول دارد. وی افزود: 
در حال حاضر تنها حواله  پول های متوس��ط و 
کوچک در حال انجام است ولی بخش فاینانس 
هنوز استارت نخورده است. این مشکل نه تنها 
از جانب بانک های اروپایی است، بلکه از جانب 
بانک های ایرانی هم وجود دارد، زیرا بانک های 
ما آمادگی حمایت از تولید کنندگان داخلی را 

ندارند.
ال س�ی و س�وئیفت به طور محدودی باز  ■

شده و با مشکل روبه رو است
عضو اتاق بازرگانی درباره بازگشایی ال سی و 
سوئیفت عنوان کرد: بازگشایی ال سی و انتقال 
پیام سوئیفت در حال انجام است ولی مشکل 
این اس��ت که برای بازگشایی ال سی باید همه 
پول یا بخش اعظم��ی از آن به صورت نقد در 
اختیار بانک ها قرار گیرد ولی باز هم این اعداد 
بسیار محدود اس��ت و نمی توان به وسیله آن 
کالای واس��طه ای و س��رمایه وارد کرد. به غیر 
از بانک ه��ای آلمان در ح��ال حاضر بانک های 
ایتالیایی در دوران پسابرجام همکاری خوبی را 

با ما انجام می دهند.

نان

3اقتصاد

گروه اقتصادی: سکوت نمایندگان مجلس دهم درباره 
بنزین های آلوده وارداتی ادامه دارد اما نمایندگان سابق 
مجلس که قبلا پیگیر پشت پرده این بنزین ها بودند، 
ه��ر از گاهی نگرانی خود را از خفقان دولتی در این 
باره اعلام می کنند. به گزارش »وطن امروز« با روی 
کار آمدن دولت یازدهم و جوس��ازی و هجمه علیه 
تولید داخل، فضای مناسبی برای واردات بنزین های 
وارداتی آلوده و بی شناس��نامه آغاز شد؛ تا جایی که 
طبق اس��نادی که در »وطن امروز«، فارس و تسنیم 
منتشر شد و البته از سوی دولت بی پاسخ ماند، فقط 
در فاصله زمانی زمس��تان ۱3۹۲ تا تابستان ۱3۹3 
بیش از یک میلیارد لیتر بنزین بی کیفیت وارد کشور 
شده و شرکت بازرسی بین المللی SGS این موضوع را 
تایید کرده که بنزین های وارداتی حاوی مواد سرطانزا 
و خطرن��اک همچون مش��تقات الکلی، فروس��ین، 
ام ام تی و یک نوع حلال آلی بوده اس��ت. سید مهدی 
موسوی نژاد، عضو کمیسیون انرژی مجلس نهم نیز از 
دست داشتن برخی ایرانی های به ظاهر خارجی)!( در 
واردات بنزین آلوده پرده برداشته بود: »یک شرکت 
ایرانی با همکاری یک ایرانی و یک آلمانی در کشور 
امارات ثبت ش��ده است. این شرکت نفتای سبک و 
سنگین ایران را به امارات می برد و با مواد خطرناک و 
غیراستاندارد ترکیب و دوباره وارد کشور می کرد! چند 
شرکت دیگر نیز همین اقدام نادرست، غیراصولی و 
غیرانس��انی را انجام می دادند. آنها در امارات و آلمان 
ثبت ش��ده اند و به ظاهر خارجی هستند اما از سوی 
مدیران ایرانی هدایت می شدند! اما واقعیت این است 
که »بنزین آلوده تولید داخل« آدرس غلطی بود که 
رئیس س��ازمان محیط زیست کش��ور به مردم داد و 
هرچند برخی نمایندگان پیگیر مجلس نهم، تلاش 
کردند پرده از برخی حقایق تلخ بردارند اما فشارهای 
سیاسی و رانت ها و لابی ها این اجازه را به آنها نداد و 
آن افراد امروز صدای اعتراض خود را از بیرون مجلس 
به گوش مردم و نمایندگان می رسانند و به رغم وجود 
ابهامات فراوان در کیفی��ت بنزین های وارداتی، عزم 

دولت برای واردات بیشتر آن جزم شده است. 
مجلس نهم تلاش کرد اما... ■

حبی��ب آقاج��ری، نماین��ده س��ابق مجلس در 
تازه ترین اظهارنظر به خبرگزاری بسیج گفته است: در 
شرایطی که ما قادر هستیم مجتمع های پتروشیمی 
بنزین مورد نیاز را تولید کنیم باید نسبت به تاسیس 
پالایشگاه اقدام کنیم نه خام فروشی... بنزین تولیدی 
در کشورمان، کیفیت بالاتری نسبت به بنزین وارداتی 
دارد... کیفی��ت پایین بنزین داخل��ی بهانه ای برای 
واردات ش��ده اس��ت و عده ای به بهانه اینکه کیفیت 
بنزین داخلی پایین اس��ت و محیط زیست را  آلوده 
می کند اقدام به رانتخواری و واردات بنزین کرده اند 

و متاس��فانه این روند ادامه دارد. آقاجری در روزهای 
پایانی عمر مجلس نهم به »وطن امروز« نیز گفته بود: 
ما در مجلس نهم تمام تلاشمان را به کار گرفتیم تا 
پرده از ابهام��ات و رانت های بنزینی برداریم اما این 
کار به سرانجام نرس��ید، چراکه عده ای در دولت به 
دنبال جوسازی و سیاسی کاری بودند. دولتی ها فقط 
اظهارات بدون س��ند و مدرک درباره بنزین داخلی 
داشتند و نتوانستند ادعاهای خود را ثابت کنند. ما به 
این نتیجه رسیدیم که برخی افراد و نهادهای دولتی 
و نزدیک به دولت هدفی جز جوس��ازی و استفاده از 
ران��ت ندارند. وی در پاس��خ به اینکه »آیا وقوع رانت 
را در واردات بنزین می پذیرید یا نه؟« اظهار داش��ت: 
بله! بعضی ها از رانت اس��تفاده کردند ب��رای واردات 
گس��ترده بنزین اما اینکه چه کسانی دست داشتند 
و دخال��ت دولتی ها چقدر بوده اس��ت، باید منتظر 
تحقیق و تفحص بمانیم. ام��ا طرحی که آقاجری و 
دیگر نمایندگان مجلس نهم از آن حرف می زدند و 
زم��ان و فکر فراوانی برای آن صرف کردند، هرگز به 

صحن مجلس راه نیافت!
 تحت فشار دولتی ها بودیم! ■

سیدمهدی موس��وی نژاد، عضو دیگر کمیسیون 
انرژی مجلس نهم و از جمله پیگیرترین نمایندگان در 
موضوع بنزین های آلوده، به »وطن امروز« گفته بود: 
برخی نمایندگان مجلس نهم به خاطر پیگیری پرونده 
تحقیق و تفحص از بنزین های وارداتی بشدت تحت 
فشار بودند و هرچند ما تسلیم این فشارها نشدیم اما 

موانعی که از این طریق در مسیر ما قرار گرفت کار را 
برای رسیدن به نتیجه دشوار کرد. زمان و انرژی زیادی 
را برای آشکار شدن پشت پرده ها صرف کردیم و انتظار 
داش��تیم این تلاش ها به نتیجه برس��د اما در پرونده 
تحقیق و تفحص از بنزین های آلوده وارداتی روی هر 
مساله ای دست گذاشتیم، صدای یک عده درآمد! عمر 
مجلس نهم تمام شد و هرچند انتظار می رفت حقایق 
پشت پرده بنزینی به بخش بایگانی مجلس منتقل 
نش��ود، به نظر می رس��د نوعی توافق نانوشته جدید 
بین مقامات نفتی و برخی نمایندگان مجلس برقرار 
شده اس��ت! در مجلس دهم جز هدایت الله خادمی، 
فرد دیگری پیگیر پرونده بنزین ه��ای وارداتی آلوده 
نیست. این عضو کمیسیون انرژی مجلس دهم نسبت 
به سوءاس��تفاده از واردات بنزین هش��دار داده است: 
هرگونه روزنه سوءاس��تفاده از واردات بنزین توس��ط 
برخ��ی افراد خاص و ایجاد دلال��ی از این طریق باید 
بسته شود. همچنین واردات بنزین، کیفی سازی آن 
را به حاش��یه می راند. خادمی همچنین در توصیف 
شرایط حاکم بر وزارت نفت گفته است: من تا به حال 
اینقدر خفقان و دیکتاتوری در یک وزارتخانه ندیده ام. 
افرادی در جریان امور حضور دارند که اعتقادشان به 
ایجاد خفقان و فضای بسته ای است که کسی در آن 

جرأت انتقاد و روشنگری نداشته باشد.
واردات روزانه 12 میلیون لیتر بنزین ■

مطاب��ق آمار خردادم��اه امس��ال، واردات بنزین 
۱۲ میلی��ون لیتر اس��ت، آن هم در ش��رایطی که 

قرار بود س��ال به س��ال از حجم واردات این فرآورده  
کاسته شود اما بار دیگر کشورمان در خطر و تهدید 
وابس��تگی خارجی قرار گرفته است. شهریور ۱3۹3 
بود که عباس کاظمی، مع��اون وزیر نفت از کاهش 
واردات بنزی��ن ت��ا ۵ میلیون لیت��ر در روز خبر داد 
همچنین بیژن زنگنه پس از انتش��ار اسنادی درباره 
آلودگی حجم زیادی از بنزین های وارداتی، در ظاهر 
دستوری برای توقف واردات بنزین بی کیفیت صادر 
ک��رد؛ بنزینی که به گفته کارشناس��ان و براس��اس 
آزمایش های بین المللی حتی فاقد استانداردهای یورو 
۲ بود!  نکته عجیب در این میان، نبود تناس��ب بین 
میزان رشد مصرف بنزین و آمار واردات آن است. به 
این معنا که مصرف بنزین فقط ۲ درصد رش��د کرد 
ام��ا واردات آن ۱۵۰ درصد افزایش یافت! طبق آمار 
شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی، میزان مصرف 
روزانه بنزین در کشور تقریبا 7۹ میلیون لیتر است، 
این رقم در مقایسه با مدت مشابه سال گذشته کمتر 
از ۲ درصد افزایش یافته است بنابراین از نظر منطقی، 
انتظار می رود حجم واردات بنزین نیز در مقایس��ه با 
س��ال قبل تغییر چندانی نداشته باشد. با این حال، 
مروری بر آمار واردات بنزین نشان می دهد این رقم 
در خردادماه سال گذشته روزانه تقریبا 4/۵ میلیون 
لیت��ر بوده اما در خردادماه امس��ال ب��ه ۱۲ تا ۱3/۵ 
میلیون لیتر رسید یعنی به رغم افزایش ۲ درصدی 
مصرف کشور، ش��اهد افزایش ۱۵۰ درصدی واردات 

بنزین هستیم!

ادامه انتقاد کارشناسان به اصرار وزارت نفت برای خرید فرآورده های نفتی

بنزین داخلی با کیفیت تر از بنزین وارداتی است
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مسکن

نیرو

مدیرعام��ل بان��ک مس��کن از 
آمادگی ای��ن بانک برای کاهش 
سود تسهیلات از ۱۱ درصد به ۹ درصد خبر داد.

محمدهاشم بت شکن در این باره گفت: این بانک 
آمادگی دارد به تبع کاهش س��ود س��پرده های 

بانکی، س��ود تسهیلات خود 
را از ۱۱درص��د ب��ه ۹ درصد 
کاهش دهد. به گزارش ایرنا، 
وی افزود: در 4 ماه نخس��ت 
امس��ال در مقایس��ه با مدت 
مشابه پارسال، وام مشارکت 

مدنی این بانک ۹۱ درصد و وام خرید مسکن 6۱ 
درصد افزایش داشته است. به  گفته وی، سرجمع 
پرداخت وام مسکن در این بانک در این مدت 7۵ 
درصد رش��د داشته است. بت شکن با بیان اینکه 
در این مدت 4۰۰ هزار تسهیلات فروش اقساطی 
و ۱۰۰ هزار تس��هیلات ساخت مسکن پرداخت 
شده، اضافه کرد: بانک مسکن پرداخت ۱۰۰ هزار 
تسهیلات برای بافت فرسوده شهری را در دستور 
کار خود قرار داده و پارسال نیز برای ۵۵ هزار واحد 

تس��هیلات پرداخت کرده است اما تاکنون یارانه 
۲۰۰ میلیارد تومان به بانک پرداخت نشده است. 
به گفته مدیرعامل بانک مس��کن، اگر قرار است 
این یارانه به بانک مس��کن پرداخت نشود اجازه 
دهند همه حس��اب های وزارت راه وشهرسازی و 
س��ازمان های تابع��ه آن در 
این بانک متمرکز ش��ود تا 
بتوانی��م قیمت تمام ش��ده 
مناب��ع مالی خود را کاهش 
دهی��م. در همی��ن ح��ال، 
محمدسعید ایزدی، معاون 
وزیر راه وشهرس��ازی گفت: شرط خانه اولی برای 
متقاضیان استفاده از تسهیلات صندوق پس انداز 
یکم در بافت فرسوده برداشته شد. ایزدی افزود: 
۱۵۰ هزار فقره تسهیلات نوسازی شامل وام های 
نوس��ازی، ودیعه مسکن و وام مقاوم سازی عرضه 
می کنیم و دیگر تس��هیلات صن��دوق یکم هم 
استفاده می ش��ود. وی افزود: در مدل تسهیلات 
صندوق یکم وام ۱6۰ میلیون تومانی با بهره ۱۱ 

درصد در اختیار متقاضیان قرار می گیرد.

کاهش سود وام مسکن به 9درصد
تسهیلات

انرژیصادرات

ریسک صادرات به عراق را می پذیریم
صندوق ضمانت صادرات کل ریس��ک سیاس��ی 
ص��ادرات به کش��ور ع��راق را با یک درصد در س��ال 
می پذیرد. سیدکمال س��ید علی، مدیرعامل صندوق 
ضمانت ص��ادرات ایران در همایش ص��ادرات کالا به 
ع��راق گفت: کاهش قیمت نف��ت و همچنین حمله 
تروریس��ت های داعش��ی به کش��ور عراق باعث شده 
پرداخت ها با مشکل روبه رو شود، ولی صندوق ضمانت 
صادرات با هماهنگی ط��رف مقابل تجاری در تلاش 
اس��ت این تجارت را راهبری کند.  به گزارش فارس، 
سیدعلی با اشاره به ریسک تجاری کشور عراق گفت: 
این کش��ور در گروه 7 ریس��ک تجاری قرار دارد. وی 
تصریح کرد: کارمزد صن��دوق ضمانت صادرات برای 
صادرات به کشور عراق یک درصد است اما این کارمزد 
برای دیگر کشورها 3 تا 4 درصد است. در ادامه یحیی 
آل اس��حاق، رئیس اتاق مش��ترک ایران و عراق اظهار 
امی��دواری کرد صادرات ایران به عراق در آینده  به ۲۰ 
میلیارد دلار افزایش یابد. همچنین ناصر کنعانی، رئیس 
ستاد عراق وزارت امور خارجه به رقم ۱3 میلیارد دلار 
تجارت با عراق در حوزه های مختلف در این س��ال ها 
اشاره کرد و گفت: 6/۲ میلیارد دلار آن در سال ۹4 و 

مربوط به صادرات غیرنفتی با این کشور است.

زنگنه: دغدغه منتقدان را رفع کردیم!
بیژن نامدارزنگنه در جلسه کمیسیون انرژی 
مجل��س درباره قرارداده��ای جدید صنعت نفت 
گفت که همه نقطه نظرات منتقدان در اصلاحیه 
دیده ش��ده است و این در حالی است که اعضای 
کمیسیون در مورد ایرادات قراردادها قانع نشدند 
و زنگنه نتوانس��ت به ایرادات پاس��خ دهد.جلال 
میرزای��ی، عضو کمیس��یون ان��رژی مجلس در 
گفت وگو با فارس، با اشاره به حضور وزیر نفت در 
جلسه این کمیسیون افزود: زنگنه در این جلسه 
از می��زان تولید 3 میلیون و 8۰۰ هزار بش��که ای 
نفت خام خبر داد و با اش��اره به برنامه وزارت نفت 
مبنی بر افزایش تولید نفت خ��ام به 4 میلیون و 
6۰۰ هزار بش��که در روز اظه��ار کرد: وزارت نفت 
ت��لاش دارد تولید نفت خود را در طول ۵ س��ال 
آینده افزایش ده��د. میرزایی همچنین به تولید 
سالانه 36۵ میلیارد مترمکعب گاز اشاره کرد. وی 
با تأکید بر اینکه س��ال گذش��ته 3۹ هزار و 76۱ 
میلی��ارد تومان از منابع نفت به خزانه دولت بابت 
پرداخت یارانه نقدی واریز شد، ادامه داد: وزیر نفت 
در این جلس��ه تأکید کرد که با این ارقام می شد 

بخشی از مشکلات صنعت نفت را برطرف کرد.

ترخیص غیرقانونی 15۰ تن برنجگلایه سیب زمینی کاران از بی حمایتی اتاق بازرگانی
برخی نهاده��ا به اس��م حمایت از 
کشاورزان، به دنبال سوءاستفاده های 
اقتص��ادی و گاه��ی سیاس��ی از ق��درت خ��ود 
هس��تند؛ اینها به جای آنکه از منافع کش��اورزان 

در براب��ر دولت حمایت کنند، 
دولتم��ردان را م��ورد حمایت 
ق��رار می دهند. حس��ن  خود 
اتحادی��ه  رئی��س  محم��دی، 
س��یب زمینی کاران با بیان این 
مطلب، عملکرد خانه کش��اورز 

و ات��اق بازرگانی، صنایع، معادن و کش��اورزی را 
نادرس��ت خواند و اضافه کرد: این نهادها به جای 
اینکه از تولیدکننده و کش��اورز حمایت کنند در 
مقابل او قرار دارند.  نماینده کش��اورزان اس��تان 
کردس��تان در ش��ورای مرکزی خانه کش��اورز با 
اش��اره به ش��رایط اقتصادی نامناسب کشاورزان، 
افزود: نهادهای خصوصی که باید حامی کشاورزان 

باشند فقط به دنبال سوءاستفاده های اقتصادی و 
سیاس��ی از قدرت خود هستند. وی در گفت وگو 
ب��ا مهر با بیان اینکه برداش��ت س��یب زمینی در 
اس��تان های اردبیل، همدان و کرمانشاه آغاز شده 
و در نقاطی مانند گرگان و 
قصرشیرین به پایان رسیده 
است، اظهار داشت: تولید 
این محصول شرایط خوبی 
دارد اما وضع قیمت و بازار 
تولیدکنندگان  ب��رای  آن 
بس��یار نامناس��ب اس��ت. وی ادامه داد: از حدود 
4 سال گذش��ته تاکنون قیمت تمام شده تولید 
س��یب زمینی نزدیک به ۱۰۰۰ تومان اس��ت. به 
گفته رئیس اتحادیه سیب زمینی کاران، نرخ خرید 
این محصول از کشاورزان بین 3۵۰ تا ۵۵۰ تومان 
است و تولیدکنندگان در هر کیلوگرم از تولید خود 

زیان زیادی می دهند.

وزیر جهاد کشاورزی ۲6 خرداد 
امس��ال اعلام کرد پیرو مصوبه 
ش��ورای اقتصاد و بخشنامه صادر شده، از آخرین 
روز تیرماه به بعد حت��ی یک کیلوگرم برنج وارد 

کشور نمی شود اما جالب اینکه 
از همی��ن تاریخ ب��ه بعد، فقط 
۱۵۰ تن برنج از گمرک شهید 
رجایی ترخیص شده است. به 
گزارش تس��نیم، ۲6 آبان سال 
۹4 بود که وزیر جهاد کشاورزی 

طی بخشنامه ای به شماره ۲۹۹۱۹/۰۲۰ به منظور 
حمایت از کش��اورزان و تولی��د داخلی اعلام کرد 
واردات و ترخی��ص برنج از تاری��خ اول مرداد ۹۵ 
تحت هیچ شرایط و پوششی مجاز نیست. جالب 
اینکه در همین روزهای پایانی تیرماه امسال، بیش 
از 6۰ هزار تن برنج در چند گمرک کشور، اظهار 
و ثبت ش��ده اس��ت و جالب تر اینکه بعد از تاریخ 

3۱ تیر ۹۵ که مهلت وزارت جهاد کشاورزی برای 
واردات و ترخیص برن��ج خارجی پایان می یابد و 
وزیر نیز در جلسات متعدد بر این موضوع تاکید 
ک��رده و گفته حتی اجازه ترخیص یک کیلوگرم 
برنج داده نمی ش��ود، فقط 
۱۵۰ تن برن��ج از گمرک 
ش��هید رجای��ی ترخیص 
شده است. حال که وزارت 
جه��اد کش��اورزی چنین 
گرفته  مهم��ی  تصمی��م 
و بخش��نامه ای را در راس��تای ممنوعیت واردات 
برن��ج خارجی و حمای��ت از تولی��د داخل صادر 
کرده و ب��ه وارد کنندگان نیز یک س��ال مهلت و 
فرجه داده تا هیچ بهانه ای نداشته باشند، به نظر 
می رسد مسؤولان وزارت مربوط باید با هماهنگی 
دس��تگاه های دخیل، س��فت و س��خت پای این 

بخشنامه بایستند و اجازه عدول از آن را ندهند. 

گمرککشاورزی

بازرگانی

روز
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